
Deník | Úterý 3. 12. 2019   |  číslo 2983   |   volný prodej 10 Kč   |   řízená distribuce   |    www.e15.cz

Za polovinu
V lednu půjde do 

opětovné dražby vila 
Radovana Krejčíře. 

Po srpnovém požáru 
spadla vyvolávací 

cena na 28 milionů 
korun. 

byznys / str. 7
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 CZK/EUR •  25,535 / –0,020 Kč   CZK/USD •  23,166 / +0,067 Kč   PX •  1081,69 /  +0,09 %   BITCOIN •  7296,00 $ / –1,95 %   ZLATO •  1469,45 $ / –0,11 %

Babiš ve hře na kočku a myš / str. 12

Dopravní podnik rekordně 
vydělal na pronájmech
byznys / str. 6

Akcie Monety sílí  
díky Wüstenrotu
trhy & světová ekonomika / str. 8

Nové výzvy testují 
soudržnost NATO
zahraničí / str. 10

PRÁVĚ V PRODEJI

Škůdci  
obrali vinaře  

o miliony

Až o třicet procent nižší úrodu oproti loňsku hlásí kvůli řádění špačků a hrabošů 
tuzemští pěstitelé vína. Letošní sklizeň kolem 80 tisíc tun hroznů tak bude 
nejnižší za poslední roky. 
byznys / str. 4
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Kolonizace 
Sibiře Čínou
Čína začala kolonizovat 
Sibiř, alespoň tedy její komo-
dity. Včera byl totiž zahájen 
provoz plynovodu Síla Sibiře, 
kterým bude proudit do Číny 
ruský zemní plyn. Plynovod 
napojuje Čínu přímo na si-
biřská naleziště. Dohoda 
o dodávkách plynu na třicet 
let byla podepsána již v roce 
2014 ruským Gazpromem. 
Jejich hodnota je zhruba 
400 miliard dolarů. Číňané si 
touto dohodou koupili kon-
trolu nad ruskými zásobami 
plynu. Zatímco vojenské roz-
šiřování území na úkor Ruska 
se jim v minulém století 
vymstilo, nyní si ruské zdroje 
bez problémů koupili. Čína 
tak evidentně získává navrch 
i nad Ruskem.

Evropská unie, a zvláště Ně-
mecko rády hovoří o volném 
obchodu. Realita ale za slovy 
výrazně pokulhává. Brusel  
dostal další „ťafku“ od Světové 
obchodní organizace za to, že 
dál dotuje výrobce letadel Air-
bus. Toto rozhodnutí umožní 
USA zachovat cla na evropské 
zboží, která uvalil v říjnu jako 
reakci na nezákonné subven-
ce. Brusel si tak zahrává, že 
velmi rychle nahradí Čínu 
jako cíl pro Trumpova cla.

NGUYEN Thuong Ly

Ministryně pro místní rozvoj 
Klára Dostálová (ANO) odmítá 
zveřejnit auditní zprávu 
Evropské komise o údajném 
střetu zájmů premiéra Andre-
je Babiše (ANO). Část opozice 
se chce na popud Pirátů dnes 
ráno sejít a společně apelovat 
na Dostálovou, aby obsah 
zprávy odtajnila.

Šéf diplomacie Tomáš 
Petříček (ČSSD) uvedl, že 
by měla o výsledcích auditu 
informovat alespoň vládu. 
„Pokud bude skutečně nutné 
nějaké korekce udělat a vrátit 
část dotací, neměli by to platit 
daňoví poplatníci,“ dodal.

Auditní zpráva, kterou má 
rezort Dostálové od pátku, 
potvrzuje podle týdeníku 
Respekt závěry jarní předběž-
né zprávy, že je Babiš ve střetu 
zájmů.

Evropská komise je 
přesvědčená, že má premiér 
stále vliv na podnik Agrofert, 
přestože ho vložil do svěřen-
ských fondů, což je podle ní 
porušení unijních pravidel 
i českých zákonů.

Výše neoprávněně vyplace-
ných dotací dosahuje podle 
jarní zprávy až 451 milionů 

Opozice i ČSSD tlačí 
na zveřejnění auditu

19,1
miliardy korun 

je hodnota 
dluhopisů, které 

včera vydala 
energetická 

Skupina ČEZ.

Číslo dne

Zápisník  
Vladana  
GALLISTLA

NESOUHLASÍ. Evropská komise je přesvědčená, že má premiér 
stále vliv na podnik Agrofert, Babiš to dlouhodobě odmítá.
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 Premiér Andrej Babiš 
se k výsledkům šetření 
Evropské komise stále 

vymezuje. Dal se jeho 
postoj očekávat?
Vyjádření Andreje Babiše 
vnímám jako logické. Snaží 
se minimalizovat politickou 
škodu, které mu tato kauza 
může napáchat. Ani bych 
od něj jiný postoj nečekal.

 Existuje nějaké řešení?
Vyřešení tohoto problému je 
teď na politických stranách 
a nás jako voličích. Se situací, 
která nastala, nám Evropská 
unie nepomůže, to skutečně 
musíme udělat sami. Bude 

záležet jenom na nás, zda 
dotyčné dotace budeme chtít 
proplácet z našeho národní-
ho rozpočtu, nebo je nebude-
me proplácet vůbec.  

 Jak v minulosti pro-
bíhaly podobné kauzy 
u jiných zemí?
Nevybavuji si, že by se 
v minulosti řešil střet zájmů 
premiéra členské země 
do takové míry, že by Ev-
ropská komise zpracovala 
audit, který navíc skončí tak, 
že podezření potvrdí. Jde 
o zcela ojedinělou situaci 
a nepředpokládám, že by 
Evropská komise svůj názor 
změnila. /pej/ 

celý rozhovor 
na E15.cz

Komise neustoupí, míní politolog
Zapojení Evropské 
komise do vyšetřování 
střetu zájmů 
premiéra členské 
země je unikát, říká 
politolog z Institutu 
pro evropskou 
politiku Europeum 
Vít Havelka.

Nechápu, jak si může 
Evropská komise 
dovolit vykládat české 
zákony, prohlásil 
premiér Babiš.

korun. Zatím není jasné, jaká 
částka a případné sankce jsou 
obsaženy ve finálním auditu. 
„V tuto chvíli mě zajímá, zda 
bude muset Česko do Bruselu 
kvůli Babišovu nenasytnému 
čerpání dotací vracet stovky 
milionů korun,“ řekl před-
seda ODS Petr Fiala. Piráti 
žádají, aby zprávu projednala 
sněmovna.

Dostálová ale odmítá audit 
zveřejnit proto, že ji komise 

požádala o „důvěrné zacháze-
ní“ s materiálem. Spolu s Babi-
šem navíc tvrdí, že zpráva 
není ještě konečná a Česko 
má dva měsíce na odpověď 
a případné námitky.

„Předpokládám, že pokud 
nebude závěr auditu v soula-
du s tím, co Česko tvrdilo, tak 
ho určitě odmítne,“ řekl Babiš, 
který dlouhodobě odmítá, že 
by byl ve střetu zájmů. „Ne-
chápu, jak si může Evropská 

komise dovolit vykládat české 
zákony,“ prohlásil premiér.

Sama Evropská komise ale 
potvrdila, že se jedná o finální 
verzi auditu. Česká republi-
ka má podle ní po doručení 
českého překladu dva měsíce 
na to, aby sdělila, jak situaci 
napraví.

Odborníci míní, že Česko 
může nyní rozporovat jen 
výši částky, kterou má vrátit, 
případně verdikt napadnout 
u evropského soudu. Babiš 
by ale mohl unijní úředníky 
uklidnit také změnou zákona 
o střetu zájmů.

„Mohl by zvážit změnu 
struktury postavení firem 
a toho, jak jsou firmy vlastněny 
a jaký právní status mají,“ řekl 
politolog Vít Havelka z Insti-
tutu pro evropskou politiku 
Europeum. 
  názory str. 12 
 sledujte E15.cz
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K dosažení čtyřicetimi-
liardového schodku 
státního rozpočtu, 

který si vláda pro letošek 
naplánovala, chybí už jen 
velmi málo. Na konci listo-
padu skončilo hospodaření 
státu v deficitu 38,6 miliardy 
korun, z říjnových 19,6 mi- 
liardy se propadlo na téměř 
dvojnásobek. Je to nejhorší 
výsledek za jedenáct měsíců 
hospodaření od roku 2014.

Mohou za to 
dotace, tvrdí stát

Ministerstvo financí to přičítá 
hlavně tomu, že před rokem 
získalo 21 miliard z Evropské 
unie. „Bez započítání těchto 

Schodek rozpočtu je nejvyšší za pět let
www.e15.cz | 3

38,6
miliardy korun 

v minusu byl státní 
rozpočet na konci 

listopadu. Loni 
ve stejném období 

to bylo dvakrát 
méně.

mimořádných a jednorázo-
vých finančních prostředků 
z programového období 
2007 až 2013 by byl schodek 
dokonce meziročně nižší, 
a to o čtyři miliardy,“ uvedl 
Michal Žurovec z tiskového 
oddělení ministerstva.

Dalším důvodem letošního 
vyššího schodku je nárůst vý-
dajů na projekty spolufinan-
cované z evropských fondů 
o deset miliard. Na číslech se 
podepsalo i zvýšení výdajů 
na důchody o 41,5 miliardy 
nebo neinvestiční transfe-
ry krajům na platy učitelů 
v objemu přes pětadvacet 
miliard.   

Listopadový schodek 
po očištění vlivu peněz z EU 

a finančních mechanismů 
byl 35,8 miliardy. Ve stejném 
období roku 2018 představo-
val takto očištěný výsledek 
deficit 17,3 miliardy.

Zaostává výběr daní

„Jde o nejhorší výsledek 
od roku 2014 a poměrně dra-
matické meziměsíční zvýšení 
schodku,“ uvedl analytik 
Raiffeisenbank Vít Hradil.

Upozornil, že v rámci 
rozpočtu významně zaostává 
výběr daní. „Konkrétně zde 
proporčně k jedenácti mě-
sícům roku schází více než 
36 miliard,“ podotkl s tím, 
že největší výpadek nastal 
u daní z příjmů právnických 

osob, kde chybí zhruba 
15 miliard. „Aktuální míra 
neplnění plánovaných příjmů 
prakticky nemá v posledních 
letech českého hospodaření 
obdoby,“ dodal.

„O výsledku rozhodnou 
investice v závěru roku, které 
pravděpodobně zopakují 
loňský skok na poslední chví-
li,“ míní ekonom Komerční 
banky František Táborský.

Celkové příjmy rozpočtu 
ke konci listopadu stouply 
meziročně o více než 101 mi- 
liard na 1,35 bilionu korun. 
Celkové výdaje stouply 
o 119 miliard na 1,39 bilionu.   
                           více E15.cz

Pavel OTTO

Horní komora na své 
prosincové schůzi 
projedná vládní daňo-

vý balíček. Jedním z hlavních 
bodů bude pozměňovací 
návrh místopředsedy TOP 09 
Herberta Pavery, kterým se 
vypouští poslanecký návrh 
na zvýšení sazby daně pro 
číselné loterie a stírací losy 
z 23 na 35 procent. Pro návrh 
je nejen TOP 09, ale i ODS, 
Starostové a lidovci, takže balí-
ček horní komora zřejmě vrátí 
s připomínkami do sněmovny.

„Zvýšení sazby u loterií 
nemá valný ekonomický vý-
znam a z praktického hlediska 
přináší jednoznačně více ško-
dy než užitku,“ odůvodnil svůj 
návrh Pavera.

Pavera a další senátoři vy-
cházejí z doporučení odborní-
ků na závislosti, kteří považují 
poslaneckou verzi za chybnou, 
neboť zvyšuje o 12 procent 
zdanění nejměkčí formy hraní. 
Naopak zdanění tvrdého ha-
zardu zachovává stejné, tedy 
rovněž 35 procent.

Na Senát se obrátil bývalý 
národní protidrogový koordi-
nátor Jindřich Vobořil a další 

Senát má výhrady 
k vyššímu zdanění loterií

POŠTOVNA NA SNĚŽCE, která je nejvýše položenou stavbou 
v Česku, mění majitele. Současný vlastník Milan Blaha po osmi 
letech objekt prodává. Prodej poštovny, kde se lidé mohou 
občerstvit, zakoupit si suvenýry nebo poslat pohled, by měl být 
dokončen v lednu. Na prodej upozornil Deník, podle kterého 
poštovnu kupují podnikatelé z Bedřichova v Jizerských horách.
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NOVÝ MAJITEL

odborníci se žádostí, aby se 
změna zdanění hazardního 
hraní vyčlenila z daňového ba-
líčku. „Je jasné, že jde zejména 
o peníze pro státní poklad-
nu. Z pohledu snahy snížit 
počet problémových hráčů je 
tento krok spíše rizikem,“ řekl 
Vobořil.

Experti radí, aby se nejprve 
zpracovala věcná dopadová 
studie a až na její výsledky by 
navázalo projednávání užiteč-
ných změn k preventivnímu 
řešení dopadů hazardního 
hraní na obyvatele Česka. 

Stanovisko adiktologů 
zastává i loterijní společnost 

Sazka. „Zvýšení loterní daně ze 
současných 23 na 35 procent je 
zcela v rozporu s doporučením 
odborné veřejnosti a s Národní 
strategií pro boj se závislost-
mi,“ říká mluvčí firmy Václav 
Friedmann.

Česká republika má nejvyšší 
podíl tvrdého hazardu na trhu 
a nejnižší, pouze pětinový 
podíl nejméně nebezpečných 
loterií typu Sportka. V zemích 
Evropské unie je tomu přesně 
naopak.

„Zdaněním nejméně 
společensky nebezpečné 
kategorie herního průmyslu 
dojde k dalšímu růstu tvrdého 
hazardu v České republice,“ 
uvedl Friedmann.

„Zároveň dojde ke zvýšení 
nákladů na snižování škod 
při provozování tvrdého 
hazardu,“ dodal Friedmann. 
Sazka podle něj v této chvíli 
již analyzuje dopady zvýšení 
loterní daně včetně možného 
dopadu na zákazníky, tedy 
zdražení produktů, a zároveň 
snižuje výdaje na marketingo-
vé kampaně. 

Michal NOSEK

Z pohledu snahy snížit 
počet problémových 
hráčů je vyšší zdanění 
loterií rizikem, míní 
bývalý protidrogový 
koordinátor Jindřich  
Vobořil.



Barbora PÁNKOVÁ

Tuzemské vinaře letos potrápi-
li škůdci, kteří přispěli k mezi-
ročnímu propadu úrody o dva-
cet až třicet procent. Vinaři 
tak letos sklidí 73 tisíc až  
83 tisíc tun hroznů, nejméně 
za poslední tři až čtyři roky. 

Jen s puškou v ruce 

Nálety špačků byly podle ředi-
tele vinařství Château Valtice 
– Vinné sklepy Valtice Davida 
Šťastného ničivější než loni. 
Škody odhadl ředitel Vinařské-
ho fondu Jaroslav Machovec už 
dříve na miliony korun. „Po-
kud nebudete hrozny hlídat 
s puškou v ruce, tak ty potvory 
plody celoroční práce prostě 
sežerou,“ poznamenal. 

Odstřel však nelze použít 
na všech vinicích a je náklad-
ný. Stejně jako sítě chránící 
nejcennější vinice v zahraničí. 
Vinaři v Česku tak využívají 
plynová děla, která špačky 
odhánějí hlukem.

Vinaři se letos nově potý-
kali s přemnoženými hraboši. 
„Útočili na kořeny révy a zčásti 
i na zralé hrozny, přičemž 
na některých místech způsobi-
li až statisícové škody,“ uvedl 
ředitel Bohemia Sektu Ondřej 
Beránek, který je zároveň pre-
zidentem Vinařské unie. 

Přípravek k hubení hrabošů 
Stutox II se přitom nesmí 
používat povrchově, je po-
volena jen aplikace do nor, 
proti čemuž se od léta bouří 
zemědělci. Problém řeší minis-
terstvo zemědělství s rezortem 

Špačci a hraboši 
ničí vinařům úrodu

z loňského roku, kdy se uro-
dilo 104 tisíc tun. „Vinohrady 
si po mimořádném výkonu 
potřebovaly odpočinout,“ 
vysvětlil Beránek. 

Bez kompenzací

Přesto se vinaři, které oslovil 
deník E15, nechystají zdra-
žovat. „Nic převratného se 
neděje, máme ještě zásobu 
vína ze solidní sklizně 2018,“ 
uvedl předseda představen-
stva Znovínu Znojmo Pavel 
Vajčner. S kvalitou letošního 
ročníku je spokojený.

Rezort zemědělství, který 
má optimistický odhad sklizně 
kolem devadesáti tisíc tun 
hroznů, nechystá peněžní 
náhradu. „Ministerstvo země-
dělství o kompenzacích pro 
vinaře neuvažuje,“ řekl mluvčí 
Vojtěch Bílý.

životního prostředí, do situace 
se slíbil vložit také premiér 
Andrej Babiš (ANO). 

Přírodní cestou likvidují 
hraboše malé šelmy nebo 
draví ptáci. „Káňata už jsou 
nacpaná k prasknutí,“ uvedl 
ředitel Habánských sklepů 
Josef Svoboda.

Za propad sklizně může také 
vysoká srovnávací základna 
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STRÁŽCI. Hlídači zvaní hotaři procházejí vinice u Hlohovce 
na Břeclavsku a plaší špačky plynovými děly. Nálet opeřenců 
dokáže za pár minut zlikvidovat až osmdesát procent úrody. 
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Ředitelství silnic 
a dálnic nemůže včas 
podepsat smlou-

vu na kontrolu mýtného 
systému se společností CGI 
IT Czech Republic. Býva-
lý provozovatel mýtného 
systému  Kapsch v pátek, 
poslední možný den, podal 
rozklad proti rozhodnutí Úřa-
du na ochranu hospodářské 
soutěže, že výběr auditora 
proběhl dle zákona. Úřad 
tedy musí zakázku znovu 
přezkoumat. 

Pro společnost CGI se 
v zásadě nic nemění. ŘSD 
rozhodlo, že kontrolu výběru 
mýta bude zatím provádět 
současný auditor, což je 
právě CGI.

„Stále trváme na tom, že 
nastavené podmínky tendru 
na mýtného auditora poško-
zovaly všechny uchazeče 
kromě toho, který mýtnou 
kontrolu prováděl doposud,“ 
vysvětlil důvod podání roz-
kladu mluvčí Kapsche David 

Šimoník. „Považujeme roz-
hodovací praxi antimonopol-
ního úřadu s pravidelnými 
obraty postojů o 180 stupňů 
za zvláštní, obtížně předví-
datelnou a u orgánu dohledu 
nestandardní,“ doplnil.

ÚOHS si za svým posled-
ním rozhodnutím stojí. „Vy-
hodnotili jsme, že důvody, 
kterými zadavatel obhajoval 
rozdílné ohodnocení kvalifi-
kace pro dosavadní kont-
rolory mýtného a samotné 
provozovatele systému mýta, 
jsou racionální a přiměřené 
charakteru zakázky a opráv-
něným potřebám zadava-
tele,“ sdělil mluvčí úřadu 
Martin Švanda.

Podmínky, za jakých bude 
CGI přechodně poskytovat 
auditorské služby, vycházejí 
z dosud platné smlouvy. Výši 
odměny, kterou bude kont-
rolor pobírat, ŘSD nesdělilo. 
 více E15.cz

Ondřej SOUČEK

Výběr mýta bude 
dál kontrolovat 
společnost CGI

Zpracovatelský sektor 
se propadá do útlumu

Nejprudší pokles za čtyři 
měsíce a jeden z nejhorších 
výsledků od poloviny roku 
2009 zaznamenal v listo-
padu český zpracovatelský 
sektor. Index PMI, který 
sleduje výrobu, objednáv-
ky, zaměstnanost, termíny 
dodávek a zásoby, klesl 
na 43,5 bodu ze říjnových 
45 bodů. Hranice 50 bodů 
značí podle společnosti IHS 
Markit předěl mezi pokle-
sem a růstem.

Solek prodal další 
elektrárnu v Chile

Česká firma Solek vlastněná 
Zdeňkem Sobotkou prodala 
francouzské společnosti 
Reden solární elektrárnu 

v chilské lokalitě Santa Lau-
ra. Cena zdroje o výkonu 
tři megawatty nebyla uve-
dena, ale podle velikosti 
elektrárny vychází zhruba 
na tři miliony dolarů. Solek 
už v Chile postavil čtyři 
elektrárny.  

Češi loni snědli o dva 
kilogramy masa více

Spotřeba masa v Česku 
na osobu loni vzrostla 
na 82,4 kilogramu, meziroč-
ně o 2,1 kilogramu více. Lidé 
podle  Českého statistického 
úřadu jedli více vepřového, 
hovězího i drůbeže, jejíž 
spotřeba s 28,4 kilogramu 
byla rekordní. Za posled-
ních třicet let se téměř 
vyměnilo množství spotře-
bovaného hovězího a drůbe-
žího masa. /tzv, čtk/

Krátce

Sklizeň vinných hroznů v Česku (v tisících tun)

*odhad vinařů Pramen ČSÚ
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Mobilní telefon BlackBerry KEY2 LE

Pro ty, 
kterým chybí
tlačítka

• fyzická QWERTY klávesnice, 4,5” FHD displej

• Android 8.1 Oreo s pravidelnými aktualizacemi

• vysoká úroveň zabezpečení a produktivity 

• 8xCPU Snapdragon 636, 4GB RAM, 32GB ROM

• duální foto 13+2 Mpx, 300 mAh baterie s QC 3.0

 
8 990 Kč

S námi 
Vánoce 
v klidu 

přežijete

Osobní
odběr zdarma

na 500+
výdejních
místech

Vrácení 
nevhodných 

dárků 
do 31. 1. 2020

DOPRAVA 
ZDARMA
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Jiří LIEBREICH

Převážně provozovatelé 
rychlého občerstvení ve ves-
tibulech metra letos rekordně 
přispěli do pokladny praž-
ského dopravního podniku. 
Největší městská firma od ná-
jemníků komerčních prostor 
vybrala do konce listopadu 
218 milionů korun. Deníku E15 
to sdělila mluvčí DPP Aneta 
Řehková.

Dopravní podnik v roce 
2014 inkasoval z pronájmů 
160 milionů korun a od té 
doby každoroční příjmy rostly 
průměrně o 11,5 milionu. 
Nejnižší měsíční nájemné 
a jednorázová kauce, kterou 

Dopravní podnik rekordně 
vydělal na pronájmech

liky převyšuje nájem 150 tisíc 
a kauce půl milionu korun.

„Pokud prodejna leží 
v hlavním proudu pohybu 
cestujících, je její komerční 
atraktivita mnohem vyšší než 
u prodejny ve stejné stanici 
s horším umístěním. Největší 
zájem je o prodejny ve stani-
cích metra v centru a na do-
pravních uzlech,“ uvádí 
Řehková.

V komerčních prostorách 
obchodují firmy, které ve vý-
běrovém řízení DPP nabídly 
nejvyšší měsíční nájemné. 

K významným nájemníkům 
patří Pizza Company, která 
si pronajímá dvacet prostor. 
„Jsou to jedinečná místa, 
dopravní uzly, kudy denně 

dopravní podnik požaduje, se 
u komerčních prostor různí. 
Například ve stanici Rajská 
zahrada činí nejlevnější nájem 
dva tisíce korun a kauce jede-
náct tisíc, na náměstí Repub-

6 | BYZNYS

Na náměstí Republiky 
převyšuje nájem  
150 tisíc korun 
a kauce půl milionu 
korun měsíčně.

UŽIJTE SI FILMY NA

DNES 20.00

LOUPEŽ STOLETÍ

313754/30 inzerce

procházejí tisíce lidí. Pro nás 
jsou rozhodně příznivější 
než běžné maloobchodní 
prostory, ať už na ulici, nebo 
v obchodním centru,“ říká 
jednatel Pizza Company Lukáš 
Svoboda.

Jeho společnost v minulosti 
podala na dopravní podnik 
trestní oznámení. Tvrdila, že 
konkurenti vyhráli výběrová 
řízení podvodem. Případem 
se zabývala policie, některé 
zaměstnance dopravního 
podniku si zvala na podání 
vysvětlení. Letos na jaře DPP 
výrazně zpřísnil podmínky 
tendrů a zdvojnásobil výši 
nájemného i kauce.

„Nájmy znatelně zdražily, 
a to i proto že výběrová řízení 
už nejsou o úplatcích, ale 
o férovém obchodu,“ tvrdí 
Svoboda s tím, že několik 
zaměstnanců DPP v minulos-
ti napomáhalo konkurenci 
vyhrát tendry. Zástupci DPP 
nařčení už dříve odmítli.

Příjem DPP z komerčních 
pronájmů (v milionech korun)

2014 2015 2016 2017 2018 2019*

160 172
188 198 207 218

*do 27. 11. 2019 Pramen DPP



Exekutor se v první polo-
vině ledna znovu pokusí 
vydražit vilu uprchlého 

odsouzeného podnikatele 
Radovana Krejčíře. Po srpno-
vém požáru podle dražebního 
portálu E-drazby.cz spadla její 
vyvolávací cena na 28 milionů 
korun. Při neúspěšné dražbě 
loni v říjnu činila ještě 49 mi- 
lionů korun. Krejčíř z vily 
utekl v roce 2005 při domovní 
prohlídce. Kontroverzní byz-
nysmen je nyní v jihoafrickém 
vězení. 

Zásadní rekonstrukce 

„Po prohlídce vilového kom- 
plexu po požáru je nutné 
konstatovat, že jej nelze užívat 
bez rozsáhlé rekonstrukce,“ 
stojí ve znaleckém posudku 
ostravské společnosti Kvita, 
Pawlita & Partneři. Pokud se 
velmi rychle neopraví střecha 

poškozená požárem a do vily 
bude dále zatékat, hrozí podle 
posudku zvláště v zimě rychlé 
zhoršování stavu. 

„Byl bych spíš překvapen, 
kdyby se nemovitost za tuto 
cenu prodala. Stav původně 
velmi honosného objektu je 
v důsledku rozsáhlého požáru 
a dlouholetého vandalismu ha-
varijní. K tomu je samozřejmě 
třeba připočítat silně negativní 
povědomí o nemovitosti,“ 
uvedl ředitel realitní kanceláře 
Re/Max Alfa Jan Zachystal. 
„Hlavní hodnotu má pozemek 
na dobrém místě s pěkným 
výhledem,“ dodal. Objekt 
podle něho může koupit cizi-
nec, jemuž nevadí negativní 
historie domu. 

Odhad ceny černošických 
realit činí 42 milionů korun. 
Vlastníkem vily je podle katas-
tru Krejčířova manželka Kate-
řina Krejčířová. Nemovitost je 

V další dražbě stojí Krejčířova vila jen polovinu
zatížená zástavním exekučním 
právem ve prospěch sloven-
ské společnosti Madax Trade 
a české realitní firmy Amádeus 
Real.  

Nevyřešený požár 

Policie vyšetřuje srpnový  
požár jako trestný čin obec- 
ného ohrožení. „Věc je ve fázi 
prošetřování, stále čekáme 
na výsledky znaleckých exper-
tiz,“ sdělila mluvčí středočeské 
policie Marcela Pučelíková. 

Vila má 743 metrů čtvereč-
ních a dalších 333 čtverečních 
metrů připadá na klub. Jeho 
součástí byla také squashová 
hala a vinný sklípek. Krejčíř 
koupil nemovitost v roce 
1998 a v dalších dvou letech ji 
zrekonstruoval. V objektu měl 
také akvárium se žralokem. 

Daniel NOVÁK
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ŽIVEL. Krejčířův luxusní vilový areál utrpěl značné škody po 
požáru, který v něm vypukl letos v srpnu.
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Síla Sibiře je v provozu

Prezidenti Ruska a Číny Vla-
dimir Putin a Si Ťin-pching 
prostřednictvím telemostu 
zahájili provoz plynovodu 
Síla Sibiře, prvního mezi 
oběma státy. Podle Putina se 
tím strategická spolupráce 
obou zemí dostává na no-
vou úroveň a zvýší do roku 
2024 hodnotu vzájemného 
obchodu na 200 miliard 
dolarů ročně. Plynovod 
napojuje Čínu na sibiřská 
naleziště zemního plynu.

Airbus má stále 
získávat subvence

Světová obchodní organi-
zace dospěla k závěru, že 
Evropská unie dosud zcela 
neukončila subvencování 
výrobce letecké techniky 

Airbus. Agentuře Reuters to 
řekly zdroje obeznámené se 
situací. Rozhodnutí zřejmě 
umožní Spojeným státům 
zachovat cla na evropské 
zboží, která Washington 
v reakci na nezákonné sub-
vencování Airbusu zavedl 
letos v říjnu.

HDP Turecka mírně 
vzrostl

Turecká ekonomika ve tře-
tím čtvrtletí meziročně 
podle očekávání přidala 
0,9 procenta. Uvedl to sta-
tistický úřad Turkstat. Růst 
tak země obnovila po třech 
ztrátových kvartálech způ-
sobených loňskou měnovou 
krizí. Mezičtvrtletně se HDP 
zvýšil jen o 0,4 procenta, 
zatímco analytici odhado-
vali růst o 1,1 procenta. /čtk/

Krátce
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Akcie Monety sílí 
díky Wüstenrotu
Vladan GALLISTL

Narozdíl od nedávno spe-
kulovaného spojení Moneta 
Money Bank s Air Bank mili-
ardářů Petra Kellnera a Jiřího 
Šmejce, nyní trhy zprávy 
o jednání Monety ohledně 
akvizice českého Wüstenrotu 
přivítaly. Akcie od začátku 
pondělního obchodování 
posílily až o 3,7 procenta 
pod 80 korun. O prodeji 
českého byznysu Wüstenrotu 
jako první informoval server 
E15 Premium.  

„Trhy vnímají akvizici 
příznivě. Vhodně doplní 
portfolio Monety,“ uvádí 
analytik J&T Banky Milan 
Lávička. Za růstem akcií ale 
stojí i další důvody. „Nebude 
potřeba externí financování 
a zároveň nedojde ke změně 
dividendové politiky, což je 
pro trhy dobrá zpráva,“ do-
dává Tomáš Pfeiler, portfolio 
manažer Cyrrus.

Moneta v pátek oznámila, 
že má exkluzivitu na jednání 
o převzetí Wüstenrotu, který 
představují stavební spo-

řitelna a hypoteční banka. 
„Transakce nevyžaduje 
navýšení kapitálu, a proto 
nedojde k naředění podílů 
našich akcionářů,“ komento-
val transakci šéf Monety To-
máš Spurný s tím, že Moneta 
navrhne vyplatit dividendu 
za letošní rok podle původní-
ho plánu. 

Moneta by převzetím 
Wüstenrotu posílila v hy-
potečních úvěrech, kde 
v současnosti není příliš 
silná. „Přidání hypotečního 
byznysu Wüstenrot by Mo-
netu posunulo na páté místo 
na českém trhu,“ upozorňuje 

analytik skupiny Erste Tho-
mas Unger. Samotná Moneta 
očekává, že podíl na trhu 
hypotečních úvěrů by se 
akvizicí zvýšil ze tří na šest 
procent. 

Zaplacená cena by navíc 
nemusela být vysoká. 
„Adekvátní částka je až šest 
miliard korun,“ říká Pfeiler.  
Podobný názor má šéf Patria 
Corporate Finance Marek 
Rehberger: „Tržní průměr 
za evropský bankovní trh 
vykazuje hodnoty valuací 
kolem až 12násobku čistého 
zisku a na úrovni hodnoty 
vlastního kapitálu.“ Cena by 
se tak podle něj pohybovala 
kolem pěti miliard korun. 
Ocenění bank na českém 
trhu se však pohybovalo 
podle Rehbergera i na 1,6ná-
sobku kapitálu, což by pak 
ocenilo Wüstenrot na více 
než osm miliard. 

Moneta nebyla jediným 
zájemcem. Podle informací 
deníku E15 z bankovních kru-
hů měla být mezi uchazeči 
o aktiva Wüstenrotu rovněž 
UniCredit Bank a Česká 
spořitelna. 

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 2. 12. 2019 Akcie na pražské burze 2. 12. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 133,00   -0,75 % 

CETV 103,60   0,00 % 

ČEZ 509,50   -0,78 % 

Erste Bank 831,00   -0,24 % 

Kofola 289,00   1,40 % 

KB 790,50   -0,44 % 

Moneta 79,80   3,64 % 

O2 CR 230,50   0,22 % 

Pegas 704,00   0,00 % 

Philip Mor. ČR 14 500,00   0,00 % 

TMR 900,00 0,00 % 

VIG 644,00   1,74 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

488 550

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,723

Čína 1 3,290

Dánsko 1 3,418

EMU 1 25,535

Chorvatsko 1 3,433

Japonsko 100 21,148

Kanada 1 17,424

Maďarsko 100 7,669

Norsko 1 2,519

Polsko 1 5,939

Rusko 100 36,005

Švédsko 1 2,423

Švýcarsko 1 23,224

Turecko 1 4,025

USA 1 23,166

Velká Británie 1 29,966

SPOJENÉ STÁTY okamžitě zavedly další cla na ocel a hliník 
dovážené z Argentiny a Brazílie. „Tyto země masivně devalvo-
valy svou měnu, což není dobré pro naše zemědělce,“ napsal 
americký prezident Donald Trump na Twitteru. Spojené státy 
zavedly nová cla na dovoz oceli a hliníku 23. března loňského 
roku. Odůvodnily to obavami z ohrožení národní bezpečnosti. 
Dovoz oceli od té doby podléhal 25procentnímu clu, na dovoz 
hliníku se vztahovala přirážka ve výši deseti procent.
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CELNÍ ODVETA

8
miliard korun 

může stát český 
byznys skupiny 

Wüstenrot.
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Akcie, měny & názory

Paralýza 
strachem
To, co ohromuje finanční 
svět, je nejistota. Obchodní 
války, brexit, inverzní křiv-
ka, populismus, klimatická 
krize, migrační krize… To 
vše zasévá nejistotu, nedů-
věru a strach nejen mezi in-
vestory, ale i mezi podniky 
a domácnosti. Indexy, které 
měří politickou nejistotu, 
jsou na úrovních, které jsme 
neviděli ani během finanční 
krize 2008.

Ať už chceme nebo ne, 
tak lavina negativních zpráv 
ovlivňuje naši důvěru. 
Například důvěra šéfů 
amerických firem poklesla 
na tak nízkou úroveň, která 
v minulosti byla konzistent-
ní s recesí v USA. Abych byl 
přesný: aby šéfové firem 
byli takto negativní, tak 
v minulosti musela v USA 
už několik měsíců „řádit“ 
recese. Tentokrát žádná 
recese neřádí, ekonomika 
roste. A výsledky americ-
kých firem za 3Q jsou lepší, 
než se čekalo. Je to prostě 
v hlavě.

Nepříjemné je, že z hlavy 
může být krátká cesta 
do reality. Pokud máte 
obavy z recese, tak omezíte 
například investice. To sníží 
růst ekonomiky a strach 
a nedůvěra se tak začnou 
sebenaplňovat. Data nám 

dokonce ukazují, že nega-
tivní efekty vyšší nejistoty 
na ekonomiku přetrvávají 
dlouhodobě, protože škrty 
investic podkopávají dlou-
hodobý růst produktivity, 
a tedy i ekonomiky.

Samotná nejistota, na-
příklad o tom, zda Trump 
začne obchodní válku s EU, 
tak už má negativní dopady 
na ekonomiky USA a EU, 
aniž by kdy nějaká obchod-
ní válka mezi USA a EU 
vůbec musela začít.

V ČR se důvěra podniků 
i domácností sice snížila, ale 
její úroveň v případě pod-
niků stále nevěstí propad 
investic a v případě domác-
ností je stále nadprůměrně 
vysoká.

Co by měla dělat vláda? 
V minulosti se české vlády 
chovaly procyklicky. To 
znamená, že v době recese 
snižovaly investice, čímž 
její negativní dopady jen 
zvětšovaly. Vláda by se měla 
poučit a měla by nejistotu 
snižovat proticyklickou 
politikou, tedy investovat. 
Jak firmy, tak vláda se totiž 
mohou z nejistoty a z obav 
recese proinvestovat.

Aerolinky Qatar Airwa-
ys zvažují koupi po-
dílu nebo partnerství 

se společností Lufthansa. 
Podle agentury DPA to uvedl 
šéf katarských státních aero-
linek Akbar Bákir. Německá 
firma ale takové investici 
podle svého pondělního 
vyjádření nakloněna není.

„Pokud by tu byla možnost 
investovat do Lufthansy, 
udělali bychom to rádi,“ 
řekl Bákir během návštěvy 

dolnosaského premiéra 
Stephana Weila v Dauhá. 
„Německo je pro nás velmi 
důležitou zemí, jak pokud 
jde o letecké služby, tak pro 
rozvoj turistiky,“ pokračoval. 
Jako první krok by si s touto 
největší německou leteckou 
společností dokázal předsta-
vit partnerství.

„Lufthansu jsme v Ně-
mecku neprivatizovali jen 
proto, abychom ji znárodnili 
v Kataru,“ reagoval mluvčí 

německé letecké společnos-
ti. Ta navíc podle agentury 
Reuters musí v zájmu udr-
žení svých leteckých licencí 
snížit podíl akcionářů ze 
zemí mimo Evropskou unii 
na 49 procent. Její generální 
ředitel Carsten Spohr opako-
vaně kritizoval konkurenci 
ze států Perského zálivu 
– Qatar Airways, Emirates 
a Etihad Airways podle jeho 
názoru dostávají nespraved-
livé státní dotace. /čtk/

Qatar Airways by rády 
získaly podíl v Lufthanse

David 
NAVRÁTIL
hlavní  
ekonom  
České spořitelny

Delukse

J A K  P Ř E Ž Í T  S E  Š Í L E N Ý M  Š É F E M ?

V Y Z K O U Š E J T E  R A D Y  “ D E L U K S E ”  V  N O V É M 
S L O V E N S K É M  K O M E D I Á L N Í M  S E R I Á L U 

K A Ž D O U  S T Ř E D U  2 1 : 3 5

N A L A D Í T E  J I  N A  K L A S I C KO U  P O Z E M N Í  A N T É N U  V  C E L É  Č R ,  TA K Y  U  S K Y L I N K U ,  U P C ,  O 2  A  D A L Š Í C H .

televize pro celou rodinu
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314273/17 inzerce

NELIBOST. Šéf Lufthansy Carsten Spohr dlouhodobě kritizuje 
Qatar Airways kvůli tomu, že dostávají nefér státní podporu.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z



10 | ZAHRANIČÍ

Analýza

Pavla PALAŠČÁKOVÁ

V době zpochybňování bu-
doucnosti NATO se do Lon-
dýna sjíždějí špičky členských 
zemí aliance, aby prodiskuto-
valy její schopnost reagovat 
na aktuální výzvy. Důležitým 
tématem bude i financování 
paktu. Letos stoupl počet 
zemí, které dostály doporu-
čeným výdajům na obranu. 
Nejsledovanějšími účastníky 
summitu budou prezidenti 
Spojených států, Francie 
a Turecka Donald Trump, 
Emmanuel Macron a Recep 
Tayyip Erdogan, kteří nejvíce 
přispívají k nejistotě v alianci. 

Americká otázka

Poslední vývoj naznačuje, že 
část evropských zemí vzala 
vážně Trumpovo opakované 
varování, že za svou bez-
pečnost musejí adekvátně 
zaplatit. Podle aktuálního 
prohlášení šéfa paktu Jense 
Stoltenberga letos doporu-

Nové výzvy testují 
soudržnost NATO

čená dvě procenta hrubého 
domácího produktu na armá-
du vyčlenilo devět členů. Loni 
jich bylo šest, před pěti lety 
dokonce jen tři. „Je to nevída-
ný pokrok, který činí NATO 
silnějším,“ uvedl Stoltenberg. 

Otázkou je, zda to bude 
Trumpovi stačit. Jeho přesvěd-
čení, že je aliance zastaralá, 
navíc nepramení jen z poci-
tu, že Evropané jsou černí 
pasažéři společné obrany. USA 
už řadu let přesunují těžiště 
vojenské pozornosti do jiho-
východní Asie, kde roste vliv 
Číny. Trump se na Peking 
soustředí i ekonomicky a čeká 
se, že to pro něj na summitu 
bude ústředním tématem. 

Spor o mozkovou smrt

Na slábnoucí americký zájem 
o Evropu se snaží reagovat Ma-
cron, který nedávno pobouřil 
výrokem, že je aliance ve stavu 
mozkové smrti. Tvrdí, že EU 
musí závislost na USA snížit. 
Jeho kritici ale oponují tím, že 
unie není schopná NATO na-
hradit. Problémem navíc je, že 
i mezi zájmy evropských členů 
jsou velké rozdíly. Macronův 

FLEXI CENY
letí

Čím dřív koupíš, tím
VÝHODNĚJI LYŽUJEŠ!

ŠPINDLERŮV MLÝN
KUP SKIPAS 

ONLINE

314276/27 inzerce

postoj předpokládá vstřícný 
přístup k Rusku, východní 
křídlo aliance ho ale považuje 
za hrozbu. 

Macron ve své kritice sou-
časné kondice NATO zmiňoval 
i Turecko, které je stále více 
autonomní a nekoordinuje 
důležité kroky se spojenci. 
Nedávno vyvolalo pozdvižení 
nákupem ruského protiraketo-
vého systému S-400 a proti-
kurdskou operací na severu 
Sýrie. Erdogan ale dával do-
předu najevo, že před nikým 
nesrazí podpatky. „Řeknu vám 
na summitu znovu, nejdřív 
si zkontrolujte, zda nejste 
sám ve stavu mozkové smrti,“ 
vzkázal Macronovi. 

Kromě Číny, Ruska, Turecka 
a financování se budou účast-
níci akce zabývat také hrozbou 
terorismu, pramenící hlavně 
z neklidu na Blízkém východě 
a severu Afriky.

Informační válka 

Čeká je i diskuze o tom, zda 
je vojenský pakt schopný 
reflektovat nové výzvy, tedy 
především nebezpečí kyber-
netických útoků a špionáže, 

propagandistické války 
a závislosti na technologiích 
z kontroverzních zemí. Trump 
chce kupříkladu své spojence 
varovat, aby nepouštěli čínské 
firmy k budování sítí 5G.  

V souvislosti se schopností 
Ruska a Číny šířit své neli-
berální postoje a změnami 
veřejných nálad v některých 
členských zemích lze hovořit 

i o riziku rozvratu aliance ze-
vnitř. „Může NATO nadále hrát 
jednu ze svých nejdůležitěj-
ších rolí v éře po studené válce 
– pomáhat Evropě k jednotě 
a svobodě, pokud jeho vlastní 
členové začnou zpochybňovat 
prvky politického řádu, který 
přísahalo bránit?“ táže se 
bezpečnostní expert Carnegie 
Europe Tomáš Valášek.

Výdaje na obranu (podíl z HDP v procentech)

Pramen NATO

0,0 0,5 1,0 1,5 2,0 2,5 3,0 3,5

■ 2018  ■ 2019 (odhad)  
Spojené státy

Bulharsko
Řecko

Velká Británie
Estonsko

Rumunsko
Litva

Lotyšsko
Polsko

Turecko
Francie
Norsko

Slovensko
Chorvatsko
Černá Hora

Portugalsko
Německo

Nizozemsko
Dánsko
Kanada
Albánie

Itálie
Maďarsko

Česká republika
Slovinsko

Belgie
Španělsko

Lucembursko
 NATO Evropa a Kanada

NATO celkem

hranice doporučení NATO
   

                                                                        3,42
                                                                     3,25
                                                  2,28
                                          2,14 
                                         2,14
                                      2,04
                                      2,03       
                                       2,01
                                      2,00
                                   1,89
                                  1,84
                                1,80
                               1,74
                             1,68
                             1,66
                          1,52
                       1,38
                      1,36
                     1,32
                     1,31
                   1,26
                  1,22
                  1,21
                  1,19
              1,04
           0,93   
           0,92 
 0,56
                          1,57
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workshopy, dílničky, kavárna, divadélko, betlém, vánoční dárkový strom, 
Ježíškova poštovní schránka, Dárková taška a mnohem víc.

Trhy, které 
jinde nenajdete

25 stánků 
vstup 

zdarmahlavní partneři partneři

každý den od 9:00 do 20:00, Obchodní dům KOTVA, 3. patro

225x148_pozvanka.indd   1 02.12.19   13:48

311045/59 inzerce

Čína uvalila sankce 
na několik nevládních 
organizací sídlících 

v USA za údajnou podporu 
extremistických a násilných 
aktivit v Hongkongu. Čína tak 
reaguje na nový zákon o lid-
ských právech a demokracii 
v Hongkongu, který v listopa-
du přijal americký Kongres. 
Peking také pozastavil vstup 
amerických vojenských lodí 
a letadel do Hongkongu.

Mluvčí ministerstva Chua 
Čchun-jing na tiskové kon-
ferenci řekla, že Čína zavádí 
sankce proti „nevládním 
organizacím, které si v Hong-
kongu počínaly špatně“, a to 
zejména těm, jež se zabý-
vají lidskými právy. Kromě 

Human Rights Watch se má 
postih týkat také amerického 
Národního demokratického 
institutu pro mezinárodní zá-
ležitosti, nevládní organizace 
Freedom House a Národní 
nadace pro demokracii. 
V čem budou sankce spočí-
vat, mluvčí neřekla. /čtk/

Peking zaútočil 
na ochránce  
lidských práv

Čína reaguje na nový 
zákon o lidských 
právech a demokracii 
v Hongkongu.

GENERÁLNÍ TAJEMNÍK OSN António Guterres na úvod 
25. konference Organizace spojených národů o změnách kli-
matu v Madridu vyzval účastnické země, aby nevzdávaly boj 
proti klimatickým změnám. Připomněl přitom, že nejnovější 
vědecké údaje ukazují, že množství skleníkových plynů, které 
jsou podle většiny odborníků odpovědné za globální oteplová-
ní, dosáhlo rekordní úrovně.  Sledujte E15.cz
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DEBATA O KLIMATU
Ve slovenských volbách 
se utká 25 stran a koalic

Do únorových parlament-
ních voleb na Slovensku se 
zaregistrovalo 25 politických 
stran, hnutí a koalic. Podle 
průzkumů by křesla v Ná-
rodní radě mohlo ve volbách 
získat až devět formací.

Výstavba pro Židy 
v Hebronu má zelenou

Izraelský ministr obrany 
Naftali Bennett schválil plán 
na výstavbu pro židovské 
osadníky v Hebronu na pa-
lestinském Západním břehu 
Jordánu. Výstavba má umož-
nit zdvojnásobení židovské 
enklávy v tomto městě, kde 
nyní žije kromě asi 230 tisíc 
Arabů zhruba 800 Židů. 
Palestinci rozhodnutí kritizo-
vali s tím, že to může vyvolat 
nepokoje. /čtk/

Krátce
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Babiš ve hře 
na kočku  
a myš
Hra na kočku a myš začala. 
Není ale tak docela jasné, kdo 
je kdo. Soudit, že ve sporu 
Andreje Babiše a auditorů 
Evropské komise musí být 
zákonitě v roli myši český 
premiér, by bylo předčasné. 
I když platí, že v současné fázi 
bude tím, kdo kličkuje, spíše 
premiér vehementně podpo-
rovaný ministryní pro místní 
rozvoj Klárou Dostálovou. Ta 
tvrdí, že se nejedná o defini-
tivní dokument k šetření Babi-
šova střetu zájmů, ale o verzi, 
která se dá rozporovat. 
Ukazuje se sice, že to není 
pravda, ale na tom, že Babiš 
bude kličkovat dál, třeba až 
k soudnímu dvoru EU, se nic 
nemění. Rychlý spád v kauze 
premiérského střetu zájmů 
nečekejme.

Bruselskou zprávu si každý 
vykládá jinak, ale příznivá pro 
premiéra určitě není. Je ne-
pravděpodobné, že by evrop-
ští experti od léta diametrálně 
změnili názor a najednou 
řekli, že Babiš ohledně střetu 
zájmů evropská pravidla ne-
porušuje. Tak se držme teze, 
která se zabydlela v českém 
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Tvář dne

Dostali jsme  
závěrečnou zprávu. 
Není to finální 
z našeho úhlu pohledu, 
protože nepadlo  
definitivní rozhodnutí, 
řekla ministryně  
pro místní rozvoj  
Klára Dostálová.
str. 2

Komentář

i komunisté se příliš obávají 
těžkých ztrát v případných 
předčasných volbách, než aby 
takovou možnost připustili. 
Dejme tomu, že by třeba změ-
nili názor, pokud by Česko 
skutečně muselo do evropské 
kasy vracet stovky milionů. 
Ale změnily by něco před-
časné volby? ANO se podle 
průzkumů těší setrvalé přízni, 
a kdyby bylo nejhůř, mohl by 
Babiš budoucí kabinet řídit 
třeba z průhonické sokolovny. 
Zvlášť pravděpodobné by to 
pak bylo, pokud by premiér 
a prezident vymysleli vládní 
rošádu, na jejímž konci by se 
velitelkou Strakovy akademie 
stala třeba Alena Schillerová. 

Hra na kočku a myš ovšem 
nejspíš potrvá dost dlouho 
na to, aby Babiš mohl v pre-
miérském křesle přemýšlet, 
jestli by přece jenom nakonec 
nebylo nejlepší zbavit se 
střetu zájmů kandidaturou 
na prezidentský úřad. Nech-
me ale spekulací. Jisté je, že 
politickou budoucnost šéfa 
hnutí ANO Brusel nevyřeší. 
Na to jsou přece jenom volby.

 
Jana 
HAVLIGEROVÁ
komentátorka  
deníku E15

prostoru. Podle opozice a čás-
ti společnosti by Babiš buď 
měl odejít z politiky, anebo 
prodat Agrofert. 

Jeden z největších holdingů 
v zemi je ovšem prakticky ne-
prodejný. Že by se firma dob-
rovolně vzdala evropských 
dotací, je málo pravděpodob-
né. Příliš by tratila. A pře-
sedlat ze svěřenských fondů 
například na takzvané slepé 

trusty tak, aby ani Babiš, ani 
nikdo z jeho rodiny nevěděli, 
co se s firmami děje, se pre-
miérovi zjevně také nechce. 
Odejít z politiky ovšem také 
ne. Nemusí, zatím má spoleh-
livé spojence. Přinejmenším 
z Hradu se určitě dozvíme, že 
pokud by se premiér soudil, 
je potřeba vyčkat na verdikt.

A to už jsme rovnýma noha-
ma v politice. Babiš i jeho 
vláda mají alespoň prozatím 
svou pozici jistou. Socialisté 

Politickou budoucnost 
šéfa hnutí ANO Brusel 
nevyřeší. 
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Co vás letos na pracovním trhu 
nejvíc překvapilo? 
Řekl bych, že především ochota 
zaměstnavatelů celkem dramaticky 
navyšovat mzdy, a to i přesto, že 
produktivita práce nezaznamenala 
zdaleka takový růst.

Co za změny můžeme očekávat 
na pracovním trhu v roce 2020?
Českou republiku podle prognóz 
čeká v roce 2020 zpomalení růstu. 
Výrazně to závisí na výkonu auto-
mobilového sektoru a také na vý-
konu německého trhu, na kterém 
je Česká republika silně závislá. 
Očekávám, že podniky budou mít 
v roce 2020 možnost zčásti stabilizo-
vat svoji pracovní sílu a zaměřovat 
se budou i na výkon svých zaměst-
nanců. 
Nedostatek lidí bude ovšem přetr-
vávat, i když situace patrně nebude 
až tak napjatá jako v předchozích 
letech. 

Co byste doporučil firmám 
k tomu, aby nalákaly uchazeče 
v hlavním městě a v regionech?
Klíč k úspěchu je v Praze i v regio-
nech vlastně identický. Firmy musí 
nabídnout nové zaměstnanecké 
benefity, propagovat svoji znač-
ku zaměstnavatele a na přilákání 
kandidátů používat aktivní online 
nástroje. Velmi důležité je ovšem 
i to, aby firmy vždy splnily to, co při 
„lovení“ zaměstnanců slíbily. Tam 

Mzdy rostly, produktivita ale ne
Českému pracovnímu 
trhu chybí téměř půl 
milionu zaměstnan-
ců. I když se očekává, 
že příští rok přinese 
zpomalení růstu české 
ekonomiky, boj o lidi 
přetrvá. Dle Martina 
Mala, ředitele perso-
nální agentury Grafton 
Recruitment, se firmy 
musí zaměřit na snižo-
vání fluktuace, zefektiv-
nění vzdělávání a práci 
s dosud opomíjenými 
skupinami pracovníků.

český trh práce, čest výjimkám, ještě 
pokulhává. 
Firmy by se také měly zaměřit 
na dokonalejší onboarding proces. 
Relativně novým fenoménem totiž 
je, že vyšší míra fluktuace vzniká 
v průběhu zkušební doby. Firmy v tu 
dobu již nesou plný náklad na za-
městnance, ten ale většinou ještě ne-
vytváří přidanou hodnotu. Je proto 
důležité zaměstnance během prvních 
měsíců přesvědčit, že stojí za to u da-
ného zaměstnavatele zůstat.
Stále aktuálnějším doporučením 
je pak i to, aby společnosti vzdělá-
valy svoje zaměstnance. Flexibilně 
a formou moderních nástrojů, aby si 
zaměstnanci měli možnost vybrat ty 
kurzy, o které mají zájem.

Můžete srovnat výhody 
a nevýhody českého pracovního 
trhu v porovnání s okolními 
zeměmi?
Trh práce v ČR je v rámci zemí V4 
nejrozvinutější a zároveň nejnapja-
tější. V porovnáni se Slovenskem, 
Maďarskem a Polskem ještě stále do-
sahujeme nejvyšší průměrné mzdy, 
což je lákavé z pohledu zaměstnan-
ců, z pohledu zaměstnavatelů však 
již méně. 

Má v dnešní době smysl pro 
mladé lidi odcházet za prací 
do zahraničí?
Ano, smysl to určitě má. Zahraniční 
zkušenost je pro každého vítaná. Co 

je však důležitější je aktivní politika 
státu a přístup firem k tomu, aby se 
nám zkušení lidé ze zahraničí vraceli 
zpět a svoje zkušenosti následně 
aplikovali v ČR. 
 
Hodně pracovníků naopak 
přichází ze zahraničí do ČR. 
Zachraňují výrobu, stavebnictví 
i řadu kancelářských oborů. Co 
v souvislosti s pracovníky ze 
zahraničí očekáváte za vývoj 
v roce 2020?
V této oblasti neočekávám žádnou 
dramatickou změnu. Trh si žádá pra-
covníky, lokální zdroje vyschly, a tak 
bude neustále docházet k relokaci 
kandidátů ze zemí mimo EU do ČR. 
Aktuálně v ČR pracuje více než 700 
tisíc zahraničních zaměstnanců 
a domnívám se, že v roce 2020 se 
tato skupina bude nadále rozšiřovat. 
Hodně záleží také na přístupu vlády 
v otázce zaměstnávání cizinců ze 
zemí mimo EU, zda v této oblasti 
dojde k vyšší flexibilitě a zúžení 
procesu legalizace.

Co jsou podle vás dovednosti 
budoucnosti, po čem bude 
v brzké době na pracovním trhu 
velká poptávka na straně firem 
a zároveň velký nedostatek 
na straně uchazečů?
V posledních letech vznikla celá řada 
nových pracovních pozic, které ještě 
před několika lety trh práce vůbec 
neznal. Zaměstnavatelé si musí 

vzdělávat své klíčové zaměstnance 
v návaznosti na technologie a ná-
stroje, které chtějí nasadit. Pokud 
bych měl vypíchnout oblasti, kde je 
a bude velký nedostatek kandidátů, 
tak jsou to například pozice spojené 
s IT, digitalizací a řízením a zeštíhlo-
váním procesů.

Jak se daří na pracovním trhu 
kategorii 50+/55+/60+?
Dnes potřebuje trh práce kandidáty 
bez ohledu na věk. To znamená, že 
i těmto kategoriím zaměstnanců se 
daří lépe, než tomu bývalo v před-
chozích letech. Navíc, tito lidé dokáží 
do společností přinést zkušenost 
a rozvahu bez ohledu na to, že jejich 
pracovní tempo může být pomalejší. 
Ve všeobecnosti jsem absolutním 
zastáncem věkového mixu. Každá 
generace má to svoje, co dokáže 
přinést.

Existuje nějaká neprávem 
opomíjená skupina uchazečů 
s velkým potenciálem pro 
zaměstnavatele? 
Ano. A bude to tak do doby, dokud 
nebudeme mít nastavený systém 
vzdělávání na potřeby pracovního 
trhu. Velký potenciál mají absolventi 
škol, kteří se však vzdělávají v jiné 
oblasti, než ve které nakonec pracují.
Další skupinou jsou matky na mateř-
ské. Je jen otázka flexibility zaměst-
navatelů, jak tuto skupinu dokáží 
oslovit a motivovat k práci.
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Co vás letos na pracovním trhu 
nejvíc překvapilo? 
Řekl bych, že především ochota 
zaměstnavatelů celkem dramaticky 
navyšovat mzdy, a to i přesto, že 
produktivita práce nezaznamenala 
zdaleka takový růst.

Co za změny můžeme očekávat 
na pracovním trhu v roce 2020?
Českou republiku podle prognóz 
čeká v roce 2020 zpomalení růstu. 
Výrazně to závisí na výkonu auto-
mobilového sektoru a také na vý-
konu německého trhu, na kterém 
je Česká republika silně závislá. 
Očekávám, že podniky budou mít 
v roce 2020 možnost zčásti stabilizo-
vat svoji pracovní sílu a zaměřovat 
se budou i na výkon svých zaměst-
nanců. 
Nedostatek lidí bude ovšem přetr-
vávat, i když situace patrně nebude 
až tak napjatá jako v předchozích 
letech. 

Co byste doporučil firmám 
k tomu, aby nalákaly uchazeče 
v hlavním městě a v regionech?
Klíč k úspěchu je v Praze i v regio-
nech vlastně identický. Firmy musí 
nabídnout nové zaměstnanecké 
benefity, propagovat svoji znač-
ku zaměstnavatele a na přilákání 
kandidátů používat aktivní online 
nástroje. Velmi důležité je ovšem 
i to, aby firmy vždy splnily to, co při 
„lovení“ zaměstnanců slíbily. Tam 

Mzdy rostly, produktivita ale ne
Českému pracovnímu 
trhu chybí téměř půl 
milionu zaměstnan-
ců. I když se očekává, 
že příští rok přinese 
zpomalení růstu české 
ekonomiky, boj o lidi 
přetrvá. Dle Martina 
Mala, ředitele perso-
nální agentury Grafton 
Recruitment, se firmy 
musí zaměřit na snižo-
vání fluktuace, zefektiv-
nění vzdělávání a práci 
s dosud opomíjenými 
skupinami pracovníků.

český trh práce, čest výjimkám, ještě 
pokulhává. 
Firmy by se také měly zaměřit 
na dokonalejší onboarding proces. 
Relativně novým fenoménem totiž 
je, že vyšší míra fluktuace vzniká 
v průběhu zkušební doby. Firmy v tu 
dobu již nesou plný náklad na za-
městnance, ten ale většinou ještě ne-
vytváří přidanou hodnotu. Je proto 
důležité zaměstnance během prvních 
měsíců přesvědčit, že stojí za to u da-
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kurzy, o které mají zájem.

Můžete srovnat výhody 
a nevýhody českého pracovního 
trhu v porovnání s okolními 
zeměmi?
Trh práce v ČR je v rámci zemí V4 
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ců, z pohledu zaměstnavatelů však 
již méně. 

Má v dnešní době smysl pro 
mladé lidi odcházet za prací 
do zahraničí?
Ano, smysl to určitě má. Zahraniční 
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je však důležitější je aktivní politika 
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zpět a svoje zkušenosti následně 
aplikovali v ČR. 
 
Hodně pracovníků naopak 
přichází ze zahraničí do ČR. 
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zahraničí očekáváte za vývoj 
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Co jsou podle vás dovednosti 
budoucnosti, po čem bude 
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vzdělávat své klíčové zaměstnance 
v návaznosti na technologie a ná-
stroje, které chtějí nasadit. Pokud 
bych měl vypíchnout oblasti, kde je 
a bude velký nedostatek kandidátů, 
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a rozvahu bez ohledu na to, že jejich 
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Ve všeobecnosti jsem absolutním 
zastáncem věkového mixu. Každá 
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opomíjená skupina uchazečů 
s velkým potenciálem pro 
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Ano. A bude to tak do doby, dokud 
nebudeme mít nastavený systém 
vzdělávání na potřeby pracovního 
trhu. Velký potenciál mají absolventi 
škol, kteří se však vzdělávají v jiné 
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Petr GOLA

Odchod do důchodu je 
individuální záležitostí, 
dosažení důchodového věku 
není důvodem, proč se musí 
ihned odejít do penze. Výši 
státního důchodu ovlivňuje 
celý průběh pojištění, který 
má každý žadatel o důchod 
odlišný, a proto si musí kaž-
dý žadatel o starobní důchod 
odchod do penze plánovat 
sám. 

Rok 2019 versus rok 
2020

Při výpočtu starobního dů-
chodu v roce 2019 se hodnotí 
rozhodné příjmy v letech 
1986 až 2018, v roce 2020 to 
budou příjmy v letech 1986 
až 2019. Dřívější příjmy se 
přepočítávají na současnou 
úroveň pomocí koeficien-
tů, které se liší v závislosti 
na roku, kdy se do penze 
odchází. Přepočet příjmů je 
tedy obecně v novém roce 
výhodnější. 

I penze z prosince se 
valorizuje

Od lednové splátky důchodu 
se valorizují všechny penze 
přiznané do 31. 12. 2019. 
Nárok na valorizaci důchodu 

Odchod do penze  
se nevyplatí uspěchat

Správný čas na odchod 

Při výběru optimální 
důchodové varianty nelze 
paušalizovat ideální řeše-
ní, neboť v řadě případů 
nerozhoduje jenom finanč-
ní hledisko, ale například 

od ledna 2020 budou mít 
tedy i penzisté, kterým bude 
penze přiznána v prosinci 
letošního roku. Základní 
výměra důchodu se zvyšuje 
o 220 korun a procentní 
výměra o 151 korun a 5,2 pro-
centa.
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Stručný průvodce investováním

Drahé kovy
Zlato a drahé kovy všeobecně 
představují vhodný doplněk 
do investičního portfolia, 
který umožňuje docílit širší di-
verzifikace. Drahé kovy ve fy-
zické podobě jako například 
investiční zlaté slitky nebo 
mince navíc povětšinou zbavu-
jí i rizika emitenta nebo rizik 
pádu bankovního systému při 
finanční krizi. Od ostatních ko-

modit se drahé kovy liší právě 
možností úschovy ve fyzické 
podobě s velmi nízkými ná-
klady. Toho využívají i některé 
fondy, které emitují podílové 
listy proti fyzicky drženému 
množství zlata, stříbra, platiny 
či palladia ve speciálním de-
pozitáři. Takzvané „physically 
backed ETFs“ představují ve-
lice likvidní veřejně obchodo-
vatelný cenný papír s přímou 
expozicí ke spotovým cenám 
daného kovu.

Na rozdíl od akcií, obligací 
a strukturovaných produktů 
ovšem držení zlata a dalších 
drahých kovů samo o sobě 
negeneruje žádný výnos. 
Proto vstup investora musí 
být dobře zvážen po ča-
sové ose – s přihlédnutím 
k dosavadnímu vývoji cen 
a s ohledem na fundamentál-
ní faktory.

U všech kovů hraje 
významnou roli bilance 
nabídky a poptávky vytě-

ženého kovu pro průmysl 
a investiční spotřebu, ale 
i další faktory, které nepřímo 
výrazně ovlivňují pohyb cen. 
K nejčastěji diskutovaným 
patří úrokové sazby (růst 
sazeb zvyšuje alternativní 
náklady držení), ekonomic-
ká situace v Číně a v Indii 
(tyto dva trhy dohromady 
spotřebují až třetinu světové 
produkce zlata), automobi-
lový trh (platina a palladium 
se používají do katalyzátorů 

aut se spalovacím motorem) 
a kurz měnového páru  
euro – americký dolar.

 
 
 

Denis 
PETRAKOV 
privátní bankéř,  
obchodník  
s drahými kovy,  
partner České mincovny 
pro vybrané exportní trhy
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DŮCHODOVÝM  
VĚKEM SMLOUVA 
NEKONČÍ
Paní Kateřina dosáhne 
10. prosince 2019 důchodového 
věku a mylně se domnívá, že 
k tomuto datu automaticky 
skončí její pracovní poměr. Není 
tomu tak. Pracovní poměr musí 
být vždy ukončen v souladu se 
zákoníkem práce, tj. vzájemnou 
dohodou zaměstnavatele se 
zaměstnancem nebo výpovědí 
zaměstnavatele či výpovědí za-
městnance. V případě ukončení 
pracovního poměru výpovědí 
běží standardní dvouměsíční 
výpovědní lhůta začínající 
od prvního dne následujícího 
měsíce po doručení výpovědi. 

ODEJÍT, 
NEBO VYČKAT?
Paní Pavla má osobní vyměřo-
vací základ, tedy průměrnou 
měsíční mzdu za odpracované 
roky, ve výši 41 tisíc korun. Paní 
Pavla získala dobu pojištění 
v rozsahu 43 let. Odejde do pen-
ze začátkem prosince letošního 
roku 2019, kdy dosáhne řádného 
důchodového věku a pracovat již 
nechce – v roce 2019 pracovala 
pouze na zkrácený úvazek na její 
poměry za nízkou mzdu. Kdyby 
paní Pavla odešla do důchodu 
v roce 2020, tak by měla osobní 
vyměřovací základ vyšší, neboť 
přepočítací koeficienty by byly 
vyšší. Paní Pavle bude přiznán 
řádný starobní důchod ve výši 
17 014 korun. Od ledna by však  
měla mít důchod 18 100 korun.

i osobní, rodinné, zdravotní 
a pracovní důvody. Pouze 
z finančního hlediska však 
platí, že nejlepší je odejít 
až do řádného starobního 
důchodu a neodcházet 
do předčasného důchodu. 
Při výpočtu důchodu se hod-
notí pouze celé ukončené 
roky pojištění, proto v pří-
padě, že do ukončení celého 
dalšího roku pojištění chybí 
například pouze několik dnů 
či týdnů, je vhodné pracovat 
o něco déle a prací ukončit 
celý další rok pojištění.

Při výpočtu důchodu se hodnotí pouze  
celé ukončené roky pojištění.
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Kreditka umí být pro-
spěšná těm, kteří s ní 
umějí zacházet. Mezi 

její výhody patří například 
to, že zákazníkovi vrátí 
nějaké to procento z nákupu, 
a bezúročné období.

Rozdíl mezi debetní 
a kreditní kartou je zásadní 
– při placení debetní kartou 
využívá zákazník vlastní pe-
níze, při placení „kreditkou“ 
využívá peníze banky. Jinak 
řečeno, platí penězi čerpaný-
mi z úvěrového limitu a jed-
nou je bude muset vrátit. 
Pokud tak učiní v takzvaném 
bezúročném období, vrátí 
jen to, co si půjčil. 

Používání kreditní karty 
tedy chce disciplínu, jestliže 
se však s kreditní kartou 
naučí člověk zacházet a bude 
útratu hradit v bezúročném 
období, může si svůj rozpo-
čet naopak vylepšit. Některé 

kreditní karty totiž vracejí 
procenta z nákupů, přinášejí 
bonusy v rámci partnerských 
programů, slevy či výhodné 
pojištění.

Kreditních karet existuje 
více druhů – univerzální 

i specificky orientované 
na úzký segment zákazníků. 
Ten, kdo o kreditní kartě uva-
žuje, by si proto měl zjistit co 
nejvíce informací a prostudo-
vat ceníky. Důležité je zvážit, 
k čemu kartu bude využívat, 
kde bude platit a komu. Zda 
bude například cestovat 
a platit v zahraničí nebo jestli 
z jeho pohledu existuje atrak-
tivní komodita či prodejce 

Úvěrový produkt, který dokáže ušetřit
Kreditní versus 
debetní karta

Historická 
perlička

• Zajímavostí je, že i když jsou 
u nás debetní karty více rozší-
řené, jsou v porovnání s těmi 
kreditními vývojově mladší. 
Masové rozšiřování karet kredit-
ních začalo v USA již po druhé 
světové válce, těch debetních 
až v 70. letech. U nás se platební 
karty začaly prosazovat až 
po roce 1990. Jako první se však 
uchytily debetní karty a kreditky 
přišly až s novým tisíciletím jako 
modernější platební prostředek.

• Kreditní karta je platební karta 
spojená s revolvingovým 
úvěrem, tedy úvěrem, který 
držitel karty může postupně 
splácet a zároveň dále čerpat.

• Debetní karta je platební karta 
přímo spojená s bankovním 
účtem majitele, která umožňuje 
provádět finanční operace 
(výběr peněz v hotovosti, 
bezhotovostní platby 
v maloobchodní síti nebo 
na internetu, atd.), pokud je 
na účtu, ke kterému byla karta 
vydána, dostatek peněz.

• Pokud je možno čerpat finance 
do kontokorentu, může 
se debetní karta zachovat 
do určité míry jako karta 
kreditní – umožní držiteli čerpat 
finance do výše povoleného 
kontokorentu. 

www.e15.cz | 15

zapojený do partnerského 
programu. U některých karet 
je také důležité, kolik peněz 
„skrz ně“ měsíčně proteče. 

Klíčová je také délka 
bezúročného období. Po jeho 
skončení se úroky pohybují 
přibližně okolo 20 procent 
ročně. O kreditní kartu je 
nutné si požádat. Žádost pak 
musí být schválena, je to po-
dobné jako s úvěrem. /onk/
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Výročí týdne

PRVNÍ SNÍH.  
Střední Evropa se 
definitivně přehoupla 
do zimního období. 
Výsledkem jsou 
první romantické 
výhledy na zasněžené 
památky, jako 
je například ten 
na budapešťský most 
Svobody.
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Bhópál je dodnes symbolem 
lidských pochybení, chamti-
vosti a nezodpovědnosti, sym-
bolem pro tisíce mrtvých a půl 
milionu postižených, kteří se 
s následky tragédie vyrovnávají 
dodnes. Od nejhorší průmys-
lové katastrofy v dějinách dnes 
uplyne přesně 35 let.  

V noci z 2. na 3. prosince 
1984 z chemičky v indickém 
Bhópálu uniklo do ovzduší 
během jedné hodiny asi 30 tun 
vysoce toxických plynů. Mrak 
skládající se z plynů těžších 
než vzduch se držel u země, 
kvůli mírnému jižnímu větru 

zamířil nad hustě osídlené 
území. Účinek byl okamžitý. 
Oficiální údaje indické vlády 
hovoří o bezprostředně 
4000 mrtvých, jiné odhady 
jsou ještě vyšší. 

Postavit chemičku v Indii se 
pro americkou firmu Union 
Carbide jevilo jako skvělý 
nápad. S lokální indickou 
samosprávou založili společný 
podnik na výrobu pesticidů, 
který za nižších nákladů měl 
napomáhat indickému země-
dělství. Snižování nákladů 
šlo však bohužel i na účet 
bezpečnosti provozu. Sama 

společnost si byla vědoma, 
že továrna je podinvestovaná 
a nedodržuje ani standardní 
bezpečnostní opatření. 

K úniku jedovatého plynu 
došlo při čištění potrubí, kdy 

nádrž plná methylisokyanátu 
po kontaktu s vodou nevydrže-
la přetlak, který zlomil ventil 
nádrže. Jedovatý mrak se vydal 
nad území, kde si i přes zákaz 
postavily svá obydlí tisíce lidí. 
Zodpovědnost firmy nemůže 
vyvinit ani zjištění, že tragédie 
byla nejspíše zapříčiněna úmy-
slnou lidskou sabotáží. 

Že se z katastrofy stane 
žhavé politikum, bylo zřejmé 
hned druhý den, kdy do Indie 
přicestovaly špičky společnosti 
Union Carbide v čele s ředi-
telem koncernu Warrenem 
Andersonem. Po propuštění 

z domácího vězení je letoun 
indické vlády deportoval zpět 
za oceán, aniž by jim dovolil se 
vůbec přiblížit Bhópálu.

Tytéž orgány o 20 let poz-
ději marně vyžadovaly vydání 
Andersona kvůli vyšetřování 
indickým soudem. Kvůli hro-
madnému zastupování všech 
obětí přijala Indie zvláštní 
zákon a přistoupila s Union 
Carbide na mimosoudní 
vyrovnání. To se ovšem pro 
postižené jednotlivce pohy-
bovalo ve výši pouhých pár 
set dolarů. A některé soudní 
procesy probíhají dosud. /mec/

35 let od největší průmyslové katastrofy
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